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List Galatským 
Pošetilí galatští 

Čtení   -   Gl 3,1-6 

Vy pošetilí Galatští, kdo vás to obloudil – vždyť vám byl tak jasně postaven před oči Ježíš 

Kristus ukřižovaný!  

Chtěl bych se vás zeptat jen na jedno: dal vám Bůh svého Ducha proto, že jste činili skutky 

zákona, nebo proto, že jste uvěřili zvěsti, kterou jste slyšeli? To jste tak pošetilí? Začali jste žít 

z Ducha Božího, a teď spoléháte sami na sebe? Tak veliké věci jste prožili nadarmo? A kdyby 

jen nadarmo!  

Ten, který vám udílí Ducha a působí mezi vámi mocné činy, činí tak proto, že plníte zákon, nebo 

proto, že jste slyšeli a uvěřili?  

Pohleďte na Abrahama: ‚uvěřil Bohu, a bylo mu to počítáno za spravedlnost.‘  

Přemýšlení nad textem  

Případ galatských křesťanů ukazuje na skutečnost, že existuje možnost opustit skandální víru 

v Krista ukřižovaného (srov. 1 K 1,22-25). Existuje možnost jakéhosi „pomatení smyslů“ 

a překroucení evangelia. Co asi tehdy vadilo galatským křesťanům na zvěsti o kříži Kristově 

a hlavně, co je dnes naší překážkou držet se Krista ukřižovaného? Co pro nás znamená kříž 

Kristův a kříž náš? 

Dopis Galatským ukazuje, že lze ztratit spasení – začít dobře, ale špatně pokračovat a skončit. 

Co měl Pavel na mysli, když vytýkal galatským křesťanům, že začali dobře z Ducha Božího, 

ale že nyní končí tělem (hmotou)? A co je dnes největším nebezpečím nás křesťanů?  

Pavlovo úsilí o nápravu galatských křesťanů ukazuje, že odpadnutí či „pomatení smyslů“ 

nemusí být definitivní. Máme i my naději pro každého nebo jsme to někde už vzdali? 

Spása se děje „pouhou vírou“ v Krista Ježíše. Pavel to překvapivě ilustruje příkladem daru 

Ducha svatého. Jak jsme my konkrétně přijali Ducha a co to pro nás znamená?  

Pavel zdůraznil, že rozhodující pro Boží jednání ve světě není lidské plnění Zákona, ale slyšení 

(evangelia) a víra (v Krista)! Tzn. nikoli vzedmutí lidských náboženských sil, ale Boží jednání 

v nás! Co asi myslel Pavel tím, že prožili tak veliké věci nadarmo? A hrozí i nám bezúčelné 

křesťanství? 

Křesťanská nerozumnost 

Duchovní situaci galatských sborů známe. Opustili základ křesťanské víry, jímž byl a je Kristus 

ukřižovaný, a rozhodli se vystavět základ „pevnější“, základ podepřený důsledným plněním 

Mojžíšova zákona. Věřit, že smrt Pána Ježíše je dostačující pro spasení a život věčný, se jim 

zdálo nedostačující. Zdálo se jim to málo a snad až příliš jednoduché, možná laciné.  

Příklad: Ve zlínské továrně ZPS přišel jeden dělník na velmi jednoduché řešení čištění 

opotřebovaných dřevěných forem, které se používaly na kovové odlitky. Když si ale zažádal 

o registraci zlepšovacího návrhu a následně o odměnu, nechtěli mu ji dát právě proto, že se jim 

to zdálo až moc snadné. Nakonec mu ji dali, neboť jeden profesor se ho zastal, a zvláště 

vyzdvihnul onu jednoduchost, která do budoucnosti ušetří továrně mnoho práce a peněz.  



V Galacii se z lidského hlediska jednalo o velmi závažnou teologickou disputaci, ale apoštol 

Pavel se nenechal mýlit stavem galatských, které nazýval: Nemoudří, nesmyslní, nerozumní, 

pošetilí… Patrně byli vzdělaní, pravděpodobně byli velmi důslední v plnění Zákona, zásadoví, 

ale jednali nemoudře, pošetile. Neměli odvahu přijmout onu prostou zvěst o ukřižovaném 

Kristu. Nedokázali plně akceptovat, že věřit v Krista naprosto stačí ke spasení, stačí k tomu, 

aby byli naplnění svatým Duchem, stačí ke smíření s Bohem a k ospravedlnění. 

U Lukáše čteme o nerozumných učednících, kteří nedokázali věřit všemu tomu, co řekli Proroci 

(Lk 24,25), ale v evangeliu se jedná přece jenom o něco jiného. Dva muži, kteří šli po 

Velikonocích do Emaus, stáli teprve na začátku své víry, kdežto galatští už v Krista uvěřili, už 

s Kristem leccos prožili, už se radovali z veliké Boží lásky a z toho, co jim Kristus vydobyl. 

Kleofáš se svým přítelem nedokázali uvěřit, že Mesiáš je ten, o kterém četli v Písmu, zatímco 

galatští opustili Krista. Přestali věřit evangeliu a hledali pevnější jistotu v tom, že budou 

naplňovat požadavky Zákona.  

Pavlovi bylo jasné, že příčinou, pro kterou galatští ztratili důvěru v Krista, byli falešní kazatelé, 

kteří obcházeli sbory, tzv. Judaisté, kteří je obloudili, očarovali, omámili, uhranuli…  

Galatští se začali chovat nenormálně, jako zdrogovaní, jako pod vlivem nějaké chemikálie 

anebo kouzla, které jim vzalo zdravý rozum. Přišli o všechno, čím dříve žili s Kristem a co od 

něj měli. Jako alkohol, který z normálního člověka udělá ruinu, trosku, bezdomovce a asociála. 

Galatskm byl dobře, správně a přesně zvěstován Kristus, ale oni podlehli falešnému kouzlu 

falešného učení. Podobně jako jedna sestra v brněnském sboru, která poděkovala za všechno, 

co tam mohla prožít, ale šla dál, šla ke Svědkům Jehovovým. Podobně bývá muž uhranut krásou 

cizí ženy anebo žena omámena osobností cizího muže. Načež ztrácí rozum, opouští rodinu a jde 

jako vůl na porážku. Stává se to i takovým osobnostem, které kazatelům přednášejí na 

teologických konferencích…  

Dříve jim byl jasně vykreslen Kristus ukřižovaný, Kristus trpící pro naše viny, skrze kterého je 

hříšník (ne hřích!) ospravedlněn. Dokonce ho kázali, ale z nějakého důvodu buď Krista opustili 

anebo (to byl případ Galatských) ke Kristu ještě něco přidali, protože byli přesvědčení, že 

nestačí jen věřit. 

Důležitá úloha Ducha svatého 

Pavel předložil několik přímých a osobních otázek, které se týkaly počátků víry Galatských 

křesťanů: Dal vám Bůh svého Ducha proto, že jste činili skutky zákona, nebo proto, že jste 

uvěřili zvěsti, kterou jste slyšeli? To jste tak pošetilí? Začali jste žít z Ducha Božího, a teď 

končíte tělem? Tak veliké věci jste prožili nadarmo? A bylo to opravdu nadarmo? Apoštol 

nečekal na odpovědi, neboť z textu dopisu jednoznačně vyplývají.  

Galatští křesťané, když uslyšeli o Kristu, prožili veliké věci. Lidově řečeno, spasení jim spadlo 

do klína. Nic pro to neudělali (jen řekli ve víře: Ano!) a přece ho získali. Byli naráz z ničeho 

nic obdarovaní Boží milostí a Božím odpuštěním. Sestoupil na ně Duch svatý a oni se radovali 

z toho, že Pán Bůh je jim tak blízko, že Pán Bůh je miluje tou největší láskou. Těšili se z toho, 

že jim Pán Bůh dal moc stát se Božími dětmi (J 1,12).  

Ale potom přišli lidé, kteří jim všechno vzali. Falešní učitelé, nositelé nepravého evangelia jim 

jejich víru zpochybnili. Nejen víru, ale také samotného Krista. Vykreslili před jejich očima Pána 

Ježíše jinak, nežli to činil Pavel, Barnabáš, ale i Petr a ostatní apoštolové. Přemalovali 

„Rembrandta“… 

 



Je dobré si občas připomenout své počátky víry, dobu první lásky. Samozřejmě, leckdy jsme 

byli na začátku svého křesťanství naivní, nezkušení, neznalí, ale měli jsme radost z toho, co pro 

nás Pán Ježíš udělal, radovali jsme se z toho, že jsme Jeho a On náš. Vážili jsme si milosti, 

cenili jsme si daru odpuštění.  

Vracejme se na počátky svého křesťanství nikoli tak, že bychom se snažili vžívat do dávných 

emocí, ale tak, že opět „zjednodušíme“ svou víru a budeme dětsky důvěřovat Pánu Ježíši, jehož 

smrt na kříži je naprosto dostačující ke smíření a k životu z moci Ducha svatého. 

Svědectví psychiatra Maxe Kašparů: „Když jsem uvěřil, získal jsem mnoho ideálů a iluzí. 

Po letech jsem ztratil iluze (zvláště o církvi), ale neztratil jsem ideály.“ Jinak řečeno, stal se 

z něj realista víry, ale přidržel se úžasného osvobodivého evangelia.  

Galatští dobře začali. Začali prostinkou jednoduchou vírou v Krista. Ale pak se jim to všechno 

zkomplikovalo. Přestali důvěřovat tomu, že smrt Pána Ježíše (Boží čin) je dostačující a pokusili 

se své spasení připojistit obřízkou, plněním Zákona atp. Pavel takové jednání charakterizoval 

následně: Začali jste žít z moci Ducha Božího, ale nyní jste se vrátili ke své vlastní síle: Počavše 

Duchem, nyní tělem konáte. (K) To je ta pošetilost, nemoudrost, bláhovost, bláznovství! 

Vědomá anebo nevědomá degradace Kříže Kristova.  

Každý student se snaží zvyšovat vědomosti a jenom blázen by se snažil své znalosti snižovat. 

Zaměstnanci si zvyšují kvalifikaci a jenom blázni by si ji snižovali. Ale tak se chovali galatští. 

Z prostoru milosti, lásky a darů Božích sestupovali do pater, kde se člověk musí znovu a znovu 

marně pokoušet vyškrábat se vlastní silou k Bohu! Takže se nyní zdá, že všechno to, co dříve 

prožili, bylo nadarmo.  

Čtěme v 2 J 7-8 (K): Nebo mnozí bludaři vyšli na svět, kteříž nevyznávají Jezukrista přišlého 

v těle. Takový každý jest bludař a antikrist. Hleďtež sebe, abychom neztratili toho, o čemž jsme 

pracovali, ale odplatu plnou abychom vzali.  

U Jana šlo o jiný problém, nějací doketisté tvrdili, že Ježíš měl jen zdánlivé tělo. Bůh nemůže 

mít nic společného s hříšnou hmotou. Dnes přicházejí jiní lidé s jiným učením a snaží se otupit 

hrot pohoršující víry v Krista a omámit křesťany svým poznáním, svým učením, naukami, divy 

a zázraky. Text z listu Galatských nás vede k počátkům a k upevnění základu, na kterém 

stojíme. Vede nás k první lásce, kterou jsme měli na počátku. 

Na závěr příklad Abrahama 

Abraham je dobrým příkladem toho, jak Pán Bůh jednal a jedná. Abraham žil ještě před 

Mojžíšem. Abraham jako otec víry a otec Židů jen a jedině uvěřil a Pán Bůh mu to započítal 

jako spravedlnost. Víra stačila k tomu, aby měl Pán Bůh volné ruce k tomu, aby mohl 

s Abrahamem jednat.  

To si pamatujme, nikoli naše skutky (byť zbožné), ale naše víra umožňuje Pánu Bohu, aby se 

v našich životech prosazoval, aby nás naplňoval svatých Duchem, aby nás očišťoval, 

zmocňoval, vedl ke službě a k životu, který bude dobrý. Protože ve víře spoléháme na Boží 

činy a nikoli své. Teprve pak mají i naše skutky cenu. 

 

 


